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Kitekintõ...
... az országba
Felborult a busz � Az újabb, jelentõs hóesés napján, a múlt hé-

ten pénteken, Kecskeméttõl tizennégy kilométerre, a 44-es úton,
árokba borult a Volán Budapestrõl Szarvasra tartó menetrend sze-
rinti járata. A busz egy személyautót utolérve � feltehetõen az erõs
hóesés miatt � megcsúszott, és a szemközti sáv árkában az oldalára
borult. A buszon csaknem harminc utas tartózkodott. A mentõk há-
rom súlyos és négy könnyû sérültet szállítottak kórházba.

A prímás elsõ miséje � Erdõ Péter prímás ünnepi szentmisét
mutatott be Gyertyaszentelõ Boldogasszony napján a budapesti
Szent István-bazilikában. Az esztergom-budapesti érsek beiktatása
óta hivatalosan most találkozott elõször a fõvárosi hívõkkel. A gyer-
tyaszentelési szertartást követõen Erdõ Péter utalt arra: Gyertyaszen-
telõ Boldogasszony ünnepe a karácsony utáni negyvenedik nap, Jé-
zust annak idején ekkor mutatták be a templomban.

Nem nõtt a kockázat � Az iraki önkéntesek magyarországi ki-
képzése következtében nem nõtt meg a nemzetbiztonsági kockázat,
a veszély nem nagyobb, mint amit az ország a NATO-tagsággal és az
ebbõl fakadó értékrend képviseletével vállalt � mondta Tóth And-
rás, a Miniszterelnöki Hivatal polgári nemzetbiztonsági szolgálato-
kat felügyelõ politikai államtitkára a parlament nemzetbiztonsági
bizottságának ülésén. Tóth András a taszári kiképzési programról
és annak nemzetbiztonsági vonatkozásairól szólva hozzátette: min-
den kockázat, ami ebbõl keletkezik kezelhetõ.

Tudomásul vették � A BRFK tudomásul vette a február 15-ére ter-
vezett Békelánc elnevezésû országos békedemonstráció útvonalát és
menetét. Korábban a rendõrség megtiltotta a Civilek a békéért elneve-
zésû tömörülés Irak megtámadását ellenzõ demonstrációjának megtar-
tását, a közlekedés aránytalan sérelmének indokával. A békedemonst-
rációt szervezõk jelezték: a határozat ellen bírósági keresetet nyújtanak
be, de a második, módosított beadványukat, szóbeli egyeztetést köve-
tõen, tudomásul vette a rendõrség. A résztvevõ szervezetek � Zöld Fi-
atalok, Szolidaritás Ifjúsági Alternatíva, Humanista Mozgalom, Magyar-
országi Iraki Ellenzék � szimpatizánsai a Mûegyetemtõl vonulnak az
Astoria érintésével az Erzsébet térig.

Kisebb földrengés � Fölrengés volt hétfõn este, 20 óra 32 perc-
kor a magyar-osztrák-szlovák hármashatár körzetében, Ausztria te-
rületén. A Magyar Tudományos Akadémia Szeizmológiai Obszerva-
tóriuma tájékoztatása szerint a földmozgás magnitudója 3,4 volt a
Richter skálán.    Magyarországon a lakosság is érzékelte a talajmoz-
gást Mosonmagyaróváron és környékén, így Dunakilitinél és He-
gyeshalomnál is. Károkról nem érkeztek jelentések.

Biztosítják a heti ülésezést � Minden ellenkezõ híreszteléssel
szemben a koalíció biztosítani fogja a parlamentben a heti ülésezési
rendet � szögezte le Szili Katalin, az Országgyûlés elnöke sajtótájékoz-
tatóján, ahol szólt a tavaszi ülésszak feladatairól és értékelte a 2002-es
esztendõ törvénykezését is. A parlament elnöke sajnálatát fejezte ki
amiatt, hogy a parlamenti pártok között nem jött létre egyetértés az ülé-
sezési rend kérdésében. A házelnök az ország uniós csatlakozásának
idõszakát lélektanilag megfelelõnek tartja ahhoz, hogy a pártok olyan
nagy közös ügyeket tekintsenek át együtt mint az alkotmánymódosítás,
illetve a választójogi törvény módosítása.

... a megyébe
Megtört a lendület � Sajtótájékoztatón kritizálta Domokos

László, a Fidesz megyei elnöke a megyegyûlés vezetését: �Megtört a
megye lendülete, visszatértünk az 1997-es évhez, amikor a mosta-
nihoz hasonlóan Varga Zoltán volt a megyei elnök. Újból ott va-
gyunk, hogy céltalanná és sikertelenné kezd válni a megye� � mond-
ta Domokos László. Másnap Varga Zoltán a megyei közgyûlés elnö-
ke mondta el, hogy az EU-csatlakozás küszöbén pályázatok sorával
készül arra a térség, hogy minél hatékonyabban kihasználja a majd
rendelkezésre álló plusz forrásokat, szó sincs arról, hogy céltalan-
ná és sikertelenné válna Békés megye.

Körültekintõen � A Dél-alföldi Térségfejlesztési Társulások
Egyesülete ülésezett Orosházán. A DATTE tagjai orosházi ülésükön
állásfoglalást fogalmaztak meg az önkormányzati és államigazgatá-
si reformmal kapcsolatban. Az egyesület véleménye szerint nagy
körültekintést igényel, hogy a korszerûsítés valóban érzékelhetõen
növelje a kistérségek, bennük a városok, valamint a régiók szere-
pét, jogi, pénzügyi megerõsítését. Úgy értékelték, a reformnak
olyan közigazgatási rendszert kell kialakítania, amely az állampol-
gárok megelégedésére mûködik.

Román önkormányzat � Az országos román kisebbségi elek-
tori gyûlés 53 tagú közgyûlést választott Gyulán. A 231 román elek-
torból 185-en adtak le érvényes szavazataikat az országos román
kisebbségi önkormányzat vezetõ testületének megválasztásához.
Az új közgyûlés tagjai � a régihez képest mintegy 20 százalékos a
változás � február 7-én, a Parlamentben veszik át megbízólevelei-
ket. A testületnek 30 napon belül kell megválasztania az új önkor-
mányzat tisztségviselõit, bizottságait.

Öngyilkos vadász � Agyonlõtte magát egy sportvadász Békés-
csabán. A rendõrség államigazgatási eljárás keretében folytatja az
ügy vizsgálatát. A tragédia vasárnapra virradóra történt egy csabai
lakásban, ahová B. A. hajnalban tért haza, és nem sokkal késõbb
saját golyós puskájával vetett véget az életének. Az idegenkezûség
valószínûleg kizárható, az öngyilkosságnak viszont feltehetõen
köze lehet a 37 éves férfi játékgépes szenvedélyének. A Békés Me-
gyei Rendõr-fõkapitányság tájékoztatása szerint erre utal az öngyil-
kosságot elkövetett sportvadász által hátrahagyott búcsúlevél is.

Javult, de még nem arányos � Az APEH megyei igazgatóságá-
hoz tartozó adóalanyok tavaly a kiemelt adó-, és járuléknemekben
összesen 85 milliárd forintot fizettek be a központi költségvetésbe,
ez az összeg az egy évvel korábbihoz képest 16,8 százalékos növe-
kedést mutat � derült ki az APEH Békés Megyei Igazgatósága terve-
zési és elemzési osztályának összesítésébõl. Megyénk gazdálkodói
és adózó magánszemélyei az országos befizetéseknek mindössze
1,75 százalékát adták, vagyis a megye gazdasági súlya � ami elsõ-
sorban a jövedelmek és a fogyasztás nagyságában testesül meg � je-
lentõsen elmarad akár a terület, akár a lakónépesség arányához vi-
szonyítva, hiszen ez utóbbi közel 4 százalékot tesz ki.

Száz esztendõ � Századik születésnapját ünnepelte Gyulán Kiss
Mihályné Kaiser Róza. A jeles napon Kiss Mihályné Kaiser Rózát tor-
tával és virággal köszöntötte dr. Perjési Klára polgármester és
Becsyné dr. Szabó Márta jegyzõ. Róza néni menyével és annak két
fiával él, fia kilenc éve, a férje pedig 1958. februárjában húnyt el.

KÖZLEKEDÉS ÉS
KÖZVILÁGÍTÁS

Az utak, kerékpárutak, parko-
lók, terek és járdák építésében
évtizedes lemaradásokat hoztunk
be az elmúlt ciklusban. Ezt jelen-
tõs mértékû pályázati támogatá-
sok tették lehetõvé. Kissé ellent-
mondásos, de összességében sike-
res volt az önkormányzat lakossá-
gi pályázatos útépítési akciója is,
amelyre további igény jelentkezik
a lakosság részérõl.  A közlekedé-
si ágazat legfontosabb feladata a
városi akadálymentesítési prog-
ram megvalósítása, az akadály-
mentes közlekedés feltételeinek
megteremtése. Ez magába foglalja
a tömegközlekedési eszközök vá-
rakozóhelyeinek akadálymentes
megközelíthetõségét, a jelzõlám-
pás csomópontok hangjelzéssel
történõ ellátását is. Az oktatási in-
tézmények közelében lévõ utakat
biztonsági jelzésekkel kell ellátni.

Folytatni kell � az elõzõ évek
gyakorlatának megfelelõen mini-
málisan 50%-os pályázati támoga-
tással � a városi utak építését, fel-
újítását, korszerûsítését: Rákóczi
út - Béke köz, Liszt F. u., Dózsa
Gy. u., Vágóhíd u., Dr. Melich J. u.,
Bocskai u., Vajda P. u., Hunyadi
u., Sallai u., Csicsely P. u., Kis u.,
Benka Gy. u. és Zalka u. szilárd
úttal való összekötése, Benka Gy.
u. és Állomás u. szilárd burkolat-
tal való összekötése, Tessedik S.
u. és Arany János u. Hasonló felté-
telekkel folytatódhat a kerékpár-
út építés a Gyomaendrõdi, a Szen-
tesi, majd az Orosházi utak men-
tén.

Vidékfejlesztési pályázatok se-
gítségével folytatjuk a külterületi
utak építését: a Szivornya sori út,
az Ezüstszõlõi út, a Mótyói út és a
Siratói út következik.

A lakossági útépítési pályázat
feltételeinek újragondolása után
ismét meg kell hirdetnünk ezt a
pályázatot annak érdekében,
hogy lakossági forrásokat is be-
kapcsoljunk a fejlesztésbe, ezzel
idõben elõbbre hozva az útépíté-
seket. Erre igény fogalmazódott
meg a Madách, a Partizán, a Nép-
hadsereg, a Dobó, a Bartók B., a
Martinovics, a Rét, a Dimitrov, a
Bacsó, a Lenkei, a Kötõ utcákban,
de a város más területein is. A kö-
vetkezõ négy évben törekedni
kell minél több járda megépítésé-

Szarvas Város Önkormányzatának
2003-tól 2006-ig szóló CIKLUSPROGRAMJA 2. rész

Szarvas Város Önkormányzatának Képviselõ-testülete - át-
érezve a városért és a város lakosságának helyzetéért, jövõ-
jéért érzett felelõsségét - tudatosan és célirányosan hatá-
rozza meg azokat a fõbb feladatokat, amelyek megoldására
az elkövetkezendõ 4 évben törekedni fog.

re is, ehhez részben lakossági
részben egyéb pályázati források
bevonása szükséges.

Úthálózatunk korszerûsítése és
bõvítése felveti a helyi autóbusz-
járatok útvonalának áttekintését
is. Folytatnunk és ösztönöznünk
kell továbbra is a gépkocsi parko-
lók építését, helyi önkormányza-
ti rendeletünk figyelembevételé-
vel. A belvárosban újabb parko-
lók építésének lehetõségeit kell
keresni, utcai parkolósávok kiala-
kításával (pl. Markovitz u., Sallai
u., Vágóhíd u.).

A közlekedési ágazatban szám-
talan fejlesztési igény fogalmazó-
dott meg térségünkben, amely
nem lehet városunk ciklusprog-
ramjának része, mert nem helyi
önkormányzati feladat. Ilyenek a
44-es fõközlekedési út várost el-
kerülõ szakaszának megépítése, a
Mezõtúri út szélesítése, felújítása,
az Arborétum és Hármas-Körös
gátja között, új közlekedési híd
építése a Hármas-Körösön Mezõ-
túr és Szarvas között, a Szentesi
és az Orosházi utak felújítása, fõ-
leg a város területén lévõ szaka-
szokon. E fejlesztések megvalósí-
tását minden szinten és minden
fórumon határozottan követel-
jük. Közlekedésbiztonsági szem-
pontból idõszerû a város közle-
kedésének áttekintése, mivel az
új utak megépítése, korszerûsíté-
se felgyorsította a forgalmat. Ahol
lehetséges közlekedési korlátozó
táblák elhelyezésével kell töre-
kedni a balesetek megelõzésére.

A közvilágítás fejlesztésének
szükségessége szorosan összefügg
a közlekedés biztonságával. Sta-
tisztikai adatok bizonyítják, hogy
a megvilágítás nélküli utakon
több a baleset és problematikus a
közbiztonság. A város közvilágí-
tásának korszerûsítésérõl már
döntött a képviselõ-testület. E
korszerûsítés a megvilágítás javí-
tása mellett esztétikai, energia-
megtakarítási és pénzügyi célokat
egyaránt szolgál. Ezen túlmenõen
azonban igen sok olyan városré-
szünk van, ahol a közvilágítás hi-
ánya évek óta égetõ probléma. E
helyzeten fokozatosan és követ-
kezetesen változtatni kívánunk.
Ilyen területek: a Szentesi út, a Ju-
hász Gy. utca, a Kazinczy u., Hu-
nyadi u., a temetõk környéke, a
Kórház-dûlõ stb. Fontos feladat-

nak tekintjük a 44-es út Békés-
szentandrás felõli szakaszán a
közvilágítás kiépítését a SHELL-
kútig.

KÖRNYEZET- ÉS
TERMÉSZETVÉDELEM

A város kedvezõ természeti
adottságai az átlagosnál nagyobb
felelõsséget rónak az önkormány-
zatra épített és természeti környe-
zetünk védelmében. Környezet-
védelmi feladatainkat a város
környezetvédelmi koncepciója
foglalta össze, ennek áttekintése
és aktualizálása annál is inkább
fontos, mert törvényi kötelezett-
ségünk a város környezetvédelmi
programjának és hulladékgazdál-
kodási tervének elkészítése.

Ezen túlmenõen feladatunk a
ciklusidõszak alatt a város bel- és
külterületén található természeti
értékek felmérése és azok közül a
legértékesebbek helyi védelem
alá helyezése.  Tervezett legna-
gyobb környezetvédelmi projek-
tünk a szennyvíztisztítótelep fel-
számolása a jelenlegi helyen és új,
korszerû szennyvíztelep építése,
amely csak a lehetõ legminimáli-
sabb mértékben szennyezi kör-
nyezetünket. Ebben a Békés Me-
gyei Vízmûvek Vállalat együttmû-
ködésére és forrásaira is számí-
tunk, különös tekintettel az elõké-
szítéshez szükséges környezetvé-
delmi hatástanulmány és az enge-
délyes szintû tervek elkészítésé-
ben, amelyek az európai uniós és
egyéb pályázatok benyújtásának
elengedhetetlen feltételei.

A szennyvízcsatorna hálózat
csaknem teljes egészében kiépült
a városban. Befejezésül a VII.
ütemre céltámogatási pályázatot
kívánunk benyújtani, amennyi-
ben megszerezzük hozzá a Körös
Vidéki Környezetvédelmi Fel-
ügyelõség hozzájárulását. (A Fel-
ügyelõség a szennyvíztelep álla-
pota miatt nem járult hozzá to-
vábbi csatornaépítéshez.)

A szennyvízcsatorna építés foly-
tatásánál is fontosabb a szenny-
vízcsatornára történõ rákötések
számának növelése, ennek érde-
kében a Békés Megyei Vízmûvek
Vállalattal közös �rákötési kam-
pányt� ebben a ciklusban is meg-
szervezzük.

A Gyomaendrõdi Regionális
Hulladéklerakó építésével együtt
a városi hulladék-átrakó is megva-
lósul. Ennek teljes körû mûködé-
séhez és a szelektív hulladékgyûj-
tés további bõvítéséhez központi
és pályázati forrásokat kell keres-
nünk. A beruházás befejezésével

gondoskodni kell a jelenlegi sze-
méttelep rekultivációjáról is.

Környezetvédelmi célokra
egyéb uniós támogatások meg-
szerzésére is törekednünk kell: a
SAPARD program keretében lehe-
tõség van a mezõgazdaságból
származó káros környezeti hatá-
sok csökkentésére, a LIFE prog-
ram kisebb (néhány millió forin-
tos) környezetvédelmi projekte-
ket támogat. Ide illeszthetõ pl. az
Erzsébet-liget felújítása, fásítási
programja.

A Körös-Holtág megújítását,
környékének tájrehabilitációját
tovább kell folytatni. A Körös par-
ti üdülõk szennyvízelhelyezését,
elvezetését fokozottabban kell el-
lenõrizni és ahol lehetséges köte-
lezni kell a tulajdonosokat a rákö-
tésre. A szokásos környezetvédel-
mi feladatokhoz hozzá kell kap-
csolni a Körös-part tisztaságának
fokozott megõrzését, szeméttáro-
ló edények elhelyezését, a közle-
járók rendbehozatalát.

Környezetünk védelmével �
városunkban speciális módon �
szoros összefüggésben van a csa-
padék-, és belvízelvezetés problé-
mája. Bár a belterületi csapadék-
víz elvezetõ hálózat rekonstrukci-
ós munkáira az utóbbi három év-
ben a KOMÉP Kft. kiemelt figyel-
met fordított, még mindig számos
neuralgikus pontja van a rend-
szernek. A közmunka programo-
kat folytatjuk e téren, de a komp-
lex megoldáshoz egy városi szin-
tû állapotterv, ezt követõen egy
ütemezhetõ kiviteli terv elkészíté-
se szükséges. Ennek alapján ter-
vezhetõ meg a folyamatos, mûsza-
kilag megalapozott felújítás, vagy
ahol szükséges az új csapadékcsa-
torna építés. Fedezete nagyobb
részben pályázati, kisebb részben
önkormányzati forrás lehet. Ilyen
feltételekkel indul meg rövidesen
a Mangol-zugi csapadékvíz elveze-
tõ rendszer kiépítése, amely lakos-
sági társulás megszervezésével,
lakossági források bevonásával
fejezõdhet be.

A jogszabályok teljes szigorá-
val fel kell lépni a levegõtisztaság
védelmében és az idõnként jelent-
kezõ bûzhatások megszüntetése
céljából. Ennek érdekében a kép-
viselõ-testület Mezõgazdasági és
Környezetvédelmi Bizottsága, va-
lamint a Polgármesteri Hivatal il-
letékes osztálya rendszeresen el-
lenõrizni fogja a légszennyezés
okozásáért feltételezhetõen fele-
lõs üzemeket és megteszi a szük-
séges feljelentéseket.

Mi lesz a civilekkel?
Babák Mihály fideszes parlamenti képviselõ juttatta el lapunkhoz

azt a levelet, melyben Halász János, a Társadalmi Szervezetek Bizott-
sága Ellenõrzõ Albizottságának elnöke fejti ki aggályait a civil szerve-
zetek mûködési támogatásával kapcsolatban. Mint írja, a 2003-as költ-
ségvetésben szerepel ugyan a tavalyival megegyezõ összeg, de a Minisz-
terelnöki Hivatal fejezetében, ami azt jelenti, hogy az országgyûlési
képviselõk helyett ezentúl a kormány fog dönteni a támogatásokról.
Az elmúlt négy évben a Parlament 90%-os többséggel szavazott ezek-
rõl a támogatásokról, melyekbõl a �98 elõtti 20%-ról 70%-ra nõtt a vi-
déki szervezeteknek juttatott támogatás. Eddig az Országgyûlés  Társa-
dalmi Szervezetek Bizottságának pályázatán lehetett, már januárban
pályázni, most viszont nem jelent meg felhívás és nem is tudni, mikor
és ki pályázhat, ki dönt a pályázatokról. Halász János végül arról ír, al-
bizottsági elnökként szeretne mielõbb választ kapni kérdéseire, s re-
ményét fejezi ki, hogy a helyzet mielõbbi tisztázódása után ismét pá-
lyázhatnak a civilek mûködési támogatásra.

A szocialisták emlékeztetnek
arra, hogy Mádl Ferenc azzal az
indokkal utasította el az aláírást,
hogy nem látja �megnyugtatóan
szabályozva a közszolgáltatást
nyújtó egyházi szociális intézmé-
nyek finanszírozását�. Félreértés-
rõl van szó � szögezi le az írás �,
mivel a szociális törvény nem az
egyházi finanszírozásról szóló
jogszabály. A törvény kihirdetésé-
nek elhalasztása miatt mintegy
egymillió ember nem kapja meg a
megemelt összegû támogatáso-
kat, a törvényjavaslat ugyanis ja-
nuártól növelte volna az anyasá-
gi, a gyermekvédelmi támogatás,
valamint a fogyatékossági támoga-
tás összegét, s lehetõvé tette vol-
na, hogy a nagyszülõk a nyugdíj
megtartása mellett adott esetben
gyermekgondozási segélyt kapja-
nak � olvashatjuk a szocialista or-
szággyûlési képviselõ írásában.

Képviselõi hírek

Félreértés?
�Bizonyára félreértésen alapul a köztársasági elnök úr leve-
le� � olvashattuk abban az írásban, melyet Földesi Zoltán, az
MSZP országgyûlési képviselõje juttatott el szerkesztõségünk-
be. Az írás a szociális törvényjavaslat körül kialakult vitához
kapcsolódik, konkrét apropója pedig az, hogy Mádl Ferenc
köztársasági elnök nem írta alá a módosított törvényt, így az
január elsejétõl nem léphetett hatályba.

Ugyancsak említést tesz arról,
hogy a törvénycsomag rendelke-
zett a 13. havi nyugdíj egynegye-
dének folyósításáról, valamint az
özvegyi nyugdíj növelésérõl (ez
utóbbi 270 ezer nyugdíjast érint).

Földesi Zoltán írásában rámu-
tatott arra, hogy az elõzõkben fel-
sorolt támogatások ugyan vissza-
menõleg is életbe fognak lépni (a
köztársasági elnök úr is ezt szor-
galmazza), ez mégis problémát
jelent majd, mivel a szociális ellá-
tásban részesülõ családok köztu-
dottan nem rendelkezunek tarta-
lékokkal.

A parlament, hétfõi ülésnapján, a
változatlan tartalommal beterjesz-
tett szociális törvénycsomagot elfo-
gadta, s azt is, hogy a változások,
visszamenõleges hatállyal, január 1-
tõl lépjenek életbe. A törvény, kihir-
detés elõtt, ismét a köztársasági el-
nök elé kerül aláírásra.   (a Szerk)

KECSKÉT TALÁLT
Felhívjuk az állam-
polgárok figyelmét,
hogy akinek 2002.
november 25-én elve-
szett egy fekete szí-
nû, kb. 1 éves bak-
kecskéje, az jelent-
kezzen Frankó Mihály
Szarvas T. III. Kk. 11.
szám alatti lakosnál.
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